
مگر مي شود كسي از پدر يا مادرشدن خوشش نيايد و اصلًا نخواهد كه صاحب فرزندي 
شود. مگر مي شود كسي كه طعم شيرين پدر يا مادرشدن را چشيده باشد، دلش نخواهد 
باز هم اين حس شيرين را تجربه كند، اما وقتي در ش��رايط امروز جامعه، فرزندآوري 
سخت شده باشد يا شايد هم از سوي پدران و مادران سخت گرفته شود، كمتر كسي 
حاضر است فرزند دوم يا سوم را به دنيا بياورد، اما اصلي ترين مشكلات خانواده ها براي 

داشتن فرزند دوم يا سوم چيست؟ 
خانم شريفي كه يك پسر پنج ساله دارد، در اين رابطه مي گويد: »من عاشق بچه ها هستم. 
همين حالا هم خدا را ش��كر مي كنم كه فرزندي سالم به ما داده اس��ت و دلم براي وقت 
گذراندن با او پر مي كشد. واقعاً دوست داشتم فرزندان ديگري هم داشته باشم اما وقتي 
همسرم در اين پنج سال، بي وقفه كار كرده و صبح تا شب زحمت كشيده تا چرخ زندگي مان 
بچرخد و پسرم كم و كسري نداشته باشد، چطور مي توانم فرزند ديگري داشته باشم.« او 
ادامه مي دهد: »اجاره خانه ها به شدت گران شده است و ما مجبور شديم از تهران به پرديس 
اسباب كشي كنيم تا از عهده رهن و اجاره بربياييم. امسال اما گراني اجاره بها به پرديس هم 
رسيده است. ديگر همسرم يك شيفت در اداره شان كار مي كند و قبل و بعد از آن هم در 
تاكسي اينترنتي ثبت نام كرده و مسافركشي مي كند. بدتر اينكه وقتي ساعت10 شب، 
خسته و بدون انرژي از سر كار به خانه مي آيد، ديگر حوصله اي براي وقت گذراني با پسرمان 
ندارد، حالا تصور كنيد بخواهيم فرزند ديگري را به دنيا بياوريم. آن وقت ديگر بعيد مي دانم 
كه اصلاً بچه هاي مان بتوانند پدرشان را ببينند.« اين خانم جوان مهم ترين مانع فرزندآوري 
را نداشتن خانه مي داند و معتقد است سال به سال تمديد اجاره خانه باعث مي شود خيلي ها 
قيد فرزند دوم و سوم را بزنند. بدتر اينكه گاهي صاحبخانه ها به كساني كه دو يا سه بچه 

كوچك دارند، اصلاً خانه اجاره نمي دهند!
آقاي ش��فاعي روايت ديگري را براي نخواس��تن فرزند دوم بيان مي كند: »وقتي با 
همسرم تصميم گرفتيم صاحب فرزند شويم، همه تلاش مان را كرديم كه از تجمل 
دور ش��ويم و ميهماني ها و جش��ن هاي گران قيمتي نداشته باش��يم اما هزينه هاي 
زندگي مان به ش��دت بالا رفت، خريد پوشك و شيرخش��ك، لباس هايي كه هر ماه 
برای نوزادمان كوچك مي شد و بايد لباس هاي ديگري مي خريديم، باعث شد هيچ 
پولي براي مان باقي نماند تا پس انداز كنيم. حالا هم فرزندمان پنج ساله شده و براي 
تفريح و كلاس هاي آموزشي اش بايد هزينه هاي زيادي را بپردازيم. به طور حتم اگر 
مسئولان دولتي فكري براي هزينه هاي كودكان از جمله تفريح و آموزش مي كردند 
و خانواده ها از بابت رفاه فرزندشان خيال ش��ان راحت مي شد، كمتر كسي بود كه به 

فرزندآوري »نه« بگويد.«

قانوني كه به ضدخودش تبديل شد 
قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت در آبان ماه سال1۴00 از سوي نمايندگان 
مجلس تصويب ش��د، به اين اميد كه وضعيت شاخص هاي جمعيتي كشور را افزايش 
دهد، اما به نظر مي رسد اين قانون روي كاغذ مانده است و اجراي آن موانع بسيار زيادي 
دارد. بدتر اينكه به عقيده برخي پژوهش��گران حوزه جمعيت، اجراي بد قانون جواني 

جمعيت، آن را به قانوني ضدخودش تبديل كرده است. 
قانون حمايت از خانواده و جواني جمعيت ۷۳ماده و تبصره دارد كه از جمله مهم ترين 
موارد آن مي توان به مرخصي هايي كه براي پدر و مادر در نظر گرفته شده است، اشاره 
كرد؛ براي مادر 9 ماه و براي پدر سه هفته، تسهيلات وديعه مسكن براي خانواده هاي 
داراي فرزند، دانش��جويان متأهل، اعطاي 200متر زمين پس از تولد س��ومين فرزند 
كه بعد از آبان1۴00 به دنيا آمده باشد، خودروي ايراني به قيمت كارخانه پس از تولد 
دومين فرزند و همچنين تسهيلات ويژه بانكي. اما آيا تمام اين موارد به راحتي در اختيار 

خانواده ها قرار گرفته است؟ 
فاطمه محمدبيگي، رئيس فراكس��يون جمعيت و حمايت از خان��واده گفته كه بايد 
دبيرخانه ستاد ملي جمعيت هر چه سريع تر گزارش شش ماهه منتهي به شهريور را 
به مجلس شوراي اسلامي ارائه دهد تا مجلس از جايگاه نظارتي با تحليل آمار بتواند 
موضوعات را پيگيري كند و تصميماتي را براي درست اجراشدن قانون جواني جمعيت 

و خانواده بگيرد. به گفته او، دوركاري مادران شاغل در قانون جواني جمعيت 
و خانواده آمده است، اما گزارش هايي كه از دستگاه هاي اجرايي به دست 

نمايندگان مجلس رسيده، حاكي است اين بند قانون به درستي اجرا 
نمي شود و دستگاه هاي كمي اهتمام به اجراي آن دارند. 

محمدبيگي اظهار داشته است: »ستاد ملي جمعيت 
بايد بر اجراي موضوع��ات قانون جواني جمعيت 
در حوزه جمعيت، در راستاي فرزندآوري، ترويج 
سبك زندگي ايراني- اسلامي، استحكام خانواده، 

دوري از ط��لاق و كاهش آس��يب هاي اجتماعي 
نظارت بيشتر و جدي تری داشته باشد.«

 اجراي مفاد قانون با مشقت و پيچيدگي!
بارها و بارها در رسانه ها درباره مشوق هاي فرزندآوري صحبت شده 

و افرادي را به اين فكر واداشته كه صاحب فرزند يا فرزنداني شوند، 
اما برخي از اين مشوق ها آنطور كه بايد و شايد در اختيار خانواده ها 
قرار نگرفته است. در حال حاضر اگر درباره مشوق هاي فرزندآوري 

در اينترنت جست وجو كنيد، به جز تس��هيلات چند ده ميليون توماني بانك با تنفس 
شش ماهه و مرخصي زايمان كه از شش ماه به 9ماه افزايش يافته است، مشوق ديگري 
را كه به درستي اجرا شده باشد، پيدا نخواهيد كرد، بنابراين به صراحت مي توان چنين 
برداشتي داشت كه قانون جواني جمعيت آنطور كه بايد كارايي لازم را نداشته است. 
صالح قاسمي، پژوهش��گر حوزه جمعيت و عضو قرارگاه جمعيت وزارت كشور در اين 
رابطه به »جوان« مي گويد: »قانون جواني جمعيت، قانون قابل دفاعي است و به عنوان 
قدم اول اجراي سياس��ت هاي كلي جمعيت، وضع اين قانون قدم مؤثر و مفيدي بوده 

است، اما مشكلاتي به لحاظ شكلي و محتوايي دارد كه بايد برطرف شود.«
او اظهار مي دارد: »بر اس��اس اعلام س��ازمان بازرسي كل كش��ور در حال حاضر و در 

بهترين حالت، حدود ۳0 درص��د از قانون جواني جمعيت اجرا مي ش��ود، 

ضمن اينكه همين ه��م اجراي روان 
و تسهيل ش��ده اي نيس��ت و همين 
۳0 درصد از مفاد قانون هم با مشقت 
و در واقع با پيچيدگي انجام می شود 

كه جامعه هدف را با مشكلات عديده اي 
مواجه كرده است.«

اين پژوهشگر حوزه جمعيت با بيان اينكه بايد 
تحولي مهم در اجراي قان��ون جواني جمعيت 
ايجاد شود، مي گويد: »حدود 1/5سال از زمان 
اجراي اين قانون مي گذرد، اميدواريم طي دو 

سال آينده به بيش از 60 درصد اجرا برسد 
كه در آن صورت فكر مي كنم آن پيام 

كلي قانون 

مبني بر حمايت حاكميت از خانواده و فرزندآوري به جامعه ابلاغ شود. به عقيده من، خانواده 
ايراني يك خانواده بسيار هوشمند است و طي چهار سال اجراي قانون جواني جمعيت، رفتار 
نظام برنامه ريزي و مديريت كشور را رصد خواهد كرد و ميزان اهتمام مديريت بر اين قانون را 
درك مي كند. اگر اين اهتمام را در نظام مديريت ببيند، الگوي فرزندآوري در جامعه تغيير 

خواهد كرد، در غير اين صورت اثربخشي قانون كم خواهد شد.«

  ورود سازمان بازرسي به كارشكني برخي نهادها
قاس��مي با اش��اره به اينكه كليت قانون دو رويكرد »اقتصادي« و »فرهنگي« داشته 
است، مي گويد: »عمده قانون در رابطه با مسائل اقتصادي و در واقع اعطاي امتيازاتي 
براي فرزندآوري خانواده هاست. اسم آن را نمي شود مشوق گذاشت، چراكه بسياري 
از امتيازات قانون اثر تشويق كننده ندارد و تنها به شكل امتيازي است كه خانواده هايي 
را كه خودشان تصميم به فرزندآوري دارند، ترغيب خواهد كرد فرزندي داشته باشند 
و در اينكه خانواده هايي را كه تمايل به فرزند ندارند، متمايل به فرزندآوري كند، اثري 

نخواهد داشت.«
او درباره نحوه اجراي اين قانون مي گويد: »برخي نهادها به درس��تي كارشان را انجام 
مي دهند اما اطلاع داريم بخش عمده اي با لطايف الحيل وكارش��كني، ذائقه 
خانواده ها را در اين زمينه تلخ مي كنند، البته سازمان بازرسي به طور 

جد در حال ورود است.«
عضو قرارگاه جمعيت وزارت كشور اظهار مي دارد: »هرچند موانع 
اقتصادي جدي در مسير زندگي خانواده ها و زوجين قرار دارد، اما 
بر اساس مطالعات و پيمايش هاي كيفي ما از سطح جامعه بسياري 
از مشكلات اقتصادي خانواده ها كه واقعاً هم وجود دارد، ريشه اش 
اقتصادي نيست بلكه ريشه فرهنگي دارد. در واقع به نظر مي رسد 
مشكل اقتصادي است اما منشأ آن در س��بك زندگي، فرهنگ و 
نگرش هاي اجتماعي است، مثلًا اينكه من كجاي شهر بايد زندگي 
كنم يا اينكه فرزند من چطور لوازمي داشته باشد، بنابراين اگر ما 
بتوانيم اصلاح نگرش و اصلاح سبك زندگي را به خانواده ها آموزش 

دهيم، مي توانند بسياري از هزينه هاي مازاد را كنترل كنند.«
او در پاس��خ به اين س��ؤال كه آيا اصلاح نگرش و سبك زندگي، 
 تكليف نظام حاكمي��ت و مديريت كش��ور را در تأمين نيازهاي 
خانواده ها س��اقط مي كند، مي گويد: »حتماً اينطور نيست. 
به عقيده من بهتر است به جاي دادن امتيازات متعدد، 
خرد خرد و اندك اندك، يك يا دو امتياز قابل توجه 
و محس��وس به خانواده ها داده مي شد تا بخش 

زيادي از مشكلات آنها را حل كند.«
قاس��مي اظهار م��ي دارد: »بايد يك بس��تر 
حداقلي از نيازهاي تفريحي و آموزشي فرزند 
تأمين ش��ود و اين تكليف حاكميت است، 
اما اس��تاندارد يك تفريح و آموزش هم بايد 
مشخص باشد. گاهي برخي تفريحات وجود 
دارد كه خانواده مي توان��د آن را با هزينه كم، 
مديريت كند، نه اينكه با تعريف اشتباه از تفريح 
استاندارد، ماهانه چندين ميليون تومان براي تفريح فرزندش 
در نظر بگيرد، بنابراين منشأ نوع نگرش و تعريف ما از تفريح 
مناسب هم مهم است. اينها نكاتي است كه در قانون جواني 
جمعيت هم آمده است، منتها اگر به خوبي اجرا نمي شود، 
بايد آن را ما و رس��انه ها مطالبه كنيم تا به بهترين ش��كل 

ممكن اجرا شود.«

88523060سرويس اجتماعي
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روز اولي كه نوزاد به دنيا مي آيد، روز عجيب و منحصر به فردي اس�ت؛ 
يك زن، حس مادري را ب�راي اولين بار تجربه مي كند، ن�وزادش را در 
آغوش مي كش�د و همراه با پاره تنش كه تازه از راه رسيده  است، وارد 
دنياي جديدي مي شود. حس خوشايند و عجيبي دارد. نمي تواند آن را 
به خوبي بر زبان بياورد. فقط مي تواند »مادر« شدن را با تمام وجود حس 
كند اما هيچ توضيحي درباره حس و حالش نمي تواند بدهد. يك مرد هم 
براي اولين بار، حس ناب »پدر« شدن را تجربه مي كند كه قبلًا اين حس 
را نداشته است. اين مرد بيش از قبل در قبال زندگي، همسر و فرزندش، 
احساس مس�ئوليت مي كند و مي خواهد مقتدرانه براي خانواده اي كه 
تشكيل داده است مثل يك كوه محكم و قوي باشد و از آنها مراقبت كند، 
اما شرايط و قوانين بيمارستان به  گونه اي است كه از همان ساعات اوليه 
به پدر مي گويند هر چه سريع تر بيمارستان را ترك كند. آنها مي گويند 
قانون منع ورود پدران به بخش، براي اين است كه ساير مادران، احساس 
راحتي داشته باشند. به طور حتم راحت بودن س�اير مادران در بخش 
زايمان اهمي�ت زيادي دارد، اما آيا نمي ش�ود بيمارس�تان ها مجهز به 
فضايي شوند كه بعد از به دنيا آمدن هر نوزاد، مادران كنار همسرشان 

بمانند و اين شب شگفت انگيز و پرچالش را به صبح برسانند. 
عمل»زايمان« يكي از س�نگين ترين جراحي ها به ش�مار مي رود و هر 
خانمي كه اين جراحي سخت را انجام دهد، از لحاظ روحي و جسمي نياز 
به مراقبت ويژه اي دارد، اما از س�وي ديگر نوزادان ممكن است درگير 
بيماري هاي مختلف چون »زردي« ش�وند و گاه برخي از آنها در بخش 
مراقبت هاي ويژه نيز بستري خواهند ش�د. در چنين شرايطي پدر كه 
مي تواند نقش مهمي را ايفا كند، اجازه ندارد كنار همسرش بماند و از او و 
نوزادي كه تازه به دنيا آمده است، نگهداري كند. او بايد بيرون از بخش 
بماند و در حالي كه داخل خودرو يا محوطه بيرون از بيمارستان، دلهره 

همسر و نوزادش را دارد، با تلفن همراه جوياي حال آنها  شود. 
اگر به بيمارستان هاي شهر مراجعه كنيد و از آنها بپرسيد كه آيا بعد از 
متولدشدن نوزاد، پدر اجازه ماندن در بيمارستان را دارد يا نه؟ تعدادي 
از آنها به شما خواهند گفت كه اگر اتاق خصوصي بگيريد، بله و در غير 
اين صورت نه. اما مگر چند بيمارستان و چند اتاق خصوصي وجود دارد 
كه نومادران و نوپدران از آن استفاده كنند؟ اصلاً چرا در ازاي گرفتن پول 

بيشتر اجازه حضور پدر را مي دهند؟
آقاي س�رابي كه به تازگي صاحب دختر ش�ده اس�ت، در اين رابطه به 
»جوان« مي گويد: »لحظ�ه اول كه مادر به همس�ر و حمايت هاي او نياز 
دارد، بيمارستان شرايط اينكه پدر در كنارش باشد، فراهم نخواهد كرد. 
مادر نياز دارد كه بعد از يك جراحي سنگين در كنار همسر خود احساس 
امنيت كند و وقتي مي خواهد به نوزاد ش�ير دهد يا پانسمانش را عوض 
كند، همسرش به او كمك كند. فراهم كردن زمينه اين كار اصلًا سخت 
نيست، اما نمي دانم چرا مسئولان بيمارس�تان توجهي به اين موضوع 
ندارند.« او ادامه مي دهد: »نه تنها از حضور پدر در بيمارستان ممانعت 
مي ش�ود بلكه در برخي بيمارس�تان ها، كادر درماني كه ب�راي زايمان 
استفاده مي شود هم آموزش كافي نديده اند. وقتي نوزاد زردي مي گيرد، 
بي توجه به حال و احوالات مادر به او مي گويند اگر زردي او بالا برود، بايد 
خون او را عوض كنيد و دلهره به جان او مي اندازند. متأس�فانه در حالي 
كه مادر خودش استرس هاي زيادي بابت نوزاد تازه متولد شده اش دارد، 
برخي پرسنل درمان بخش زايمان هم به اس�ترس او اضافه مي كنند.« 
آقاي سرابي با اش�اره به اينكه كادر درمان در بخش زايمان بايد شرايط 
و روحيات مادراني را كه به تازگي صاحب فرزند ش�ده اند، درك كنند، 
مي گويد: »اينكه گفته مي ش�ود طبق قانون، پدر نبايد در بخش حضور 
داشته باش�د را حتي اگر قبول كنيم، قوانين ديگري هم در بيمارستان 
وجود دارد اما كمتر به آن توجه مي شود، مثلاً پرستاران هنگام استراحت 
مادر و فرزند با صداي بلند با يكديگر صحبت مي كنند و به قدري سروصدا 
دارند كه نوزادان در بخش از اس�ترس از خواب بيدار می شوند و شروع 
به گريه مي كنند. آنها بي توجه به قانون سكوت در بخش هاي بيمارستان 

تأكيد بر خروج پدر از بيمارستان مي كنند.«

 ممنوعيت ديدار پدر و فرزند
در نخستين شب تولد!

چالش

گزارش

  نوزادان ممكن است درگير
   بيماری های مختلف چون
  »زردی« شوند و گاه برخی
   از آنها در بخش مراقبت های
   ويژه نيز بستری خواهند شد.
   در چنين شرايطی »پدر« كه
   می تواند نقش مهمی را ايفا كند
   اجازه ندارد كنار همسرش بماند
   و از او و نوزادی كه تازه به دنيا
  آمده است نگهداری كند

  به نظر می رسد
  مشكل اقتصادی است
  اما منشأ آن در سبك زندگی
  و نگرش های اجتماعی است
 مثلاً اينكه من كجای شهر

 

  بايد زندگی كنم يا فرزندم 
  چطور لوازمی داشته باشد. بايد
  بتوانيم اصلاح نگرش
  و اصلاح سبك زندگی را 
 به خانواده ها آموزش دهيم

 پژوهشگر حوزه جمعيت   و عضو 
 قرارگاه جمعيت وزارت كشور:

  براساس اعلام سازمان  بازرسی
  كل كشور در حال حاضر  و

  در   بهترين  حالت، حدود 30 درصد
   از قانون جوانی جمعيت

  اجرا  می شود  ضمن اينكه
  همين هم اجرای روان و

  تسهيل شده ای  نيست و با مشقت
 و پيچيدگی  انجام می شود

اجرای قانون جوانی جمعیت

فقط  30 درصد! 
نبود رفاه بزرگ ترين سد مقابل فرزندآوری است

 گزارش »جوان« از توجه به فرزندآوری
 كه فقط روی كاغذ توصيه می شود

كم نيستند زوج هايي كه سال هاي زيادي از 
زندگي مشترك شان مي گذرد اما فرزندي 

ندارند، آنها مي گويند از نظر اقتصادي و رواني 
نمي توانند مسئوليت پدري و مادري را بپذيرند 

و شايد اصلًا هيچ وقت دل شان نخواهد كه 
فرزندي داشته باشند. از طرفي پدران و مادران 

زيادي تك فرزند هستند و مي گويند تمايلي 
به داشتن فرزند دوم ندارند. عمده اين افراد 

هم دغدغه هاي مشتركي دارند، مثل نداشتن 
امنيت شغلي مرد خانواده يا مسئله تأمين 

مسكن و ساير هزينه ها كه با آمدن يك فرزند 
به خانواده تحميل مي شود. آنها مي خواهند 

نيازهاي فرزندي را كه قرار است به دنيا 
بياورند، به طور تمام و كمال تأمين كنند، براي 

همين ترجيح مي دهند اصلًا او را به دنيا دعوت 
نكنند، اما واقعاً مشكل از كجاست؟ اگر شرايط 

 براي نگهداري از يك فرزند تسهيل مي شد
  آيا باز هم خانواده ها ترس داشتن 

فرزند دوم، سوم يا حتي چهارم را داشتند؟
كارشناسان سال هاست نسبت به روند 
كاهشي فرزندآوري هشدار مي دهند و 

مي گويند جمعيت ايران رو به كاهش است. 
آنها راه حل اين مشكل را در افزايش زادوولد 
مي دانند و حتي قانوني براي جواني جمعيت 
نيز تصويب شده، اما اجراي اين قانون آنطور 

كه بايد و شايد در تمايل زوج ها به فرزندآوري 
اثرگذار نبوده است.  

مهسا گربندي

پرونده
فرزندآوری


